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Ørland kommune Arkiv: 611-2012/1225
Dato: 20.08.2015

SAKSFRAMLEGG

Saksbehandler: Arne Martin Solli

Saksnr Utvalg Møtedato

15/55 Formannskapet - Ørland kommune 27.08.2015

Reglement for salg av kommunalt eid areal som er regulert til nærings- og 
sentrumsformål. 
Reglement for kjøp av areal som er, eller er planlagt, regulert til nærings-
og sentrumsformål

Vedlegg:
1 Reglement for salg av kommunalt eid areal som er regulert til nærings- og 

sentrumsformål
2 Reglement for kjøp av areal som er, eller er planlagt, regulert til nærings- og 

sentrumsformål datert 26.08.2015.

Sakens bakgrunn og innhold
Kommunestyret vedtok 02.05.2013 et nytt reglement for salg, leie og bortfeste av kommunale 
arealer regulert til næringsformål.  På bakgrunn av de erfaringer som er gjort med reglementet 
siden det ble vedtatt og tatt i bruk, legges det nå fram et forslag til revisjon av noen av punktene i 
det gjeldende reglementet.   Det er foreslått i reglementet for salg at punktene om leie og 
bortfeste tas ut.  Det er foreslått gjort en endring under punkt 3 som gjelder rådmannens 
myndighet når det gjelder salg av næringseiendom i næringsparker.  Det er også foreslått en 
endring i punkt 4 når det gjelder varighet av opsjoner og det er lagt til regel for hvordan 
kommunen skal håndtere tilfeller hvor det er mer enn én interessent for samme tomt.  Videre 
foreslås også endringer i punkt 5 som omhandler prisfastsetting.  

For å lettere kunne sammenligne det gjeldende reglementet med revisjonsforslaget, er det 
gjeldende reglementet satt in med svart/kursiv skrift, mens det som formannskapet inviteres til å 
vedta i denne saken er skrevet med normal skrifttype i blått.  Punkter som utgår og punkter hvor 
det ikke er foreslått endringer har kommentarer i grønt.

I tillegg har administrasjonen laget et forslag til reglement for kjøp av eiendom som er regulert,
eller er planlagt, regulert til sentrums- og næringsformål.

Administrasjonens vurdering
Reglement for salg av kommunalt eid areal
Rådmannen foreslår at regler angående leie og bortfeste fjernes fra reglementet.  Kommunen har 
allerede prosedyrer på leie.  Bortfeste er ikke lengre vanlig.

I punkt 3 gis rådmannen myndighet til å selge tomter i næringsparker uten å måtte innhente 
politisk vedtak.  Næringsparkenes formål er nettopp å legge til rette for næringsutvikling ved å 
tilby areal til næringsaktører. Kjøperen må fortsatt forholde seg til dette reglement, 
reguleringsbestemmelser og byggesaksbehandling.  Det anses derfor at politisk nivå ikke mister 
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mer kontroll over salget enn det man besluttet da næringsparken ble vedtatt regulert.  Det synes 
overflødig å måtte be om politisk vedtak om salg av areal som allerede er vedtatt solgt (med de 
forutsetninger som ligger i vedtatt reguleringsplan).
I punkt 4 foreslår rådmannen en utvidelse av opsjonstiden fra 12 til 24 måneder i tilfeller hvor 
opsjonsobjektet grenser kjøpers egen tomt.  Dette vil føre til større fleksibilitet ved at kjøper av 
næringstomt har muligheten til å utvide innen to år uten å risikere å «bli låst inne» mens man er i 
startfasen.  Det å gi en bedrift kun ett år fra kontrakt til å bestemme seg for utvidelse synes noe 
lite.

I punkt 4 foreslås nye regel for hvordan kommunen som selger skal foreta tildeling i tilfeller hvor 
flere enn én kjøper er interessert i samme tomt.  Her har man gjort et skille mellom eiendom 
innenfor næringsparkene (som per definisjon er til salgs) og eiendommer utenfor (som ikke er 
lagt ut til salg).  

For tomter innenfor næringspark, hvor mer enn én kjøper er interessert i samme tomt, skal 
tildeling besluttes av formannskapet.  Siden næringsparker har som formål å legge til rette for 
næringsutvikling bør kjøper hvis prosjekt har størst potensial for arbeidsplasser og verdiskaping 
foretrekkes.

For tomter utenfor næringspark er det naturlig at tomter (som vedtas solgt) tildeles 
høystbydende.  Dette for å unngå inntrykk av favorisering.  Også her beholder kommunen 
kontroll på type aktivitet ved dette reglementet, reguleringsplan og byggetillatelser.

I punkt 5 foreslås en endring av måten næringsareal prissettes.  Prissetting må være i samsvar 
med EØS-avtalens regler om statsstøtte: markedspris bør derfor brukes ved prissetting.  Man har 
valgt å gjøre et skille i hvordan man finner markedspris for eiendom innenfor og utenfor 
næringspark.

For tomter innenfor næringspark foreslås prisen satt ved hjelp av takst som er datert mindre enn 
to år siden.

Prinsippet som foreslås brukt utenfor næringspark er at formannskapet først tar stilling til om 
tomten kan selges.  Hvis formannskapet vedtar at eiendommen kan selges, så skal tomten utlyses 
slik at markedet blir oppmerksom på at eiendommen er til salgs.  Man unngår slik situasjoner 
hvor kjennskap til tomt blir avgjørende for erverv.  Minimumspris settes av takstmann, eller 
sammenlignbart salg, for at kommunen ikke skal lide tap ved mangel på informasjon om 
eiendommens verdi.  Etter at eiendommen er lagt ut til salgs vil budrunde (over minimumspris) 
avgjøre hvem som får kjøpe tomten.  Ved utlysning og budrunde finner man riktig markedspris 
og man unngår situasjoner som kan oppfattes som forskjellsbehandling.  Kommunen har her 
fortsatt muligheten til å vedta at tomten ikke skal selges.

I tilfeller hvor det kun er én potensiell kjøper kan formannskapet godkjenne en lavere pris enn 
minimumspris så lenge tomten er utlyst for salg.  Markedspris er jo hva markedet er villig til å 
betale.

Det har vist seg i praksis at prisvurderinger fra ulike takstmenn har variert i en så stor grad at 
rådmannen foreslår nye krav til takstmannen.  Rådmannen foreslår at administrasjonen 
instrueres til å velge en takstmann som spesialiserer seg på verdivurdering av næringseiendom og 
som kan vise til tidligere vurderinger i regionen.  Rådmannen foreslår også at det åpnes for at 
man kan benytte lignende og nylige salg («sammenlignbart salg») som en måte å sette 
minimumspris.  Man åpner for denne metoden fordi i slike tilfeller har markedet allerede fortalt 
oss hva markedsprisen er.
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Retningslinjer for kjøp av areal
Det er viktig at kommunen kan tilby tilstrekkelig og riktig type næringsareal til nåværende og 
potensielle næringsaktører.  Siden kommunen i dag ikke har et reglement for erverv av slik 
eiendom har administrasjonen utarbeidet det vedlagte forslag.  Rådmannen gis fullmakt til å 
gjennomføre forhandlinger, utstede tilbud og underskrive kontrakter.  Man foreslår likevel at 
beløp over kr 500.000 behandles av formannskapet.  Rådmannen skal forholde seg til 
budsjettmessige grenser for denne type erverv.  Overstiges dette så skal kommunestyret behandle 
saken.

Rådmannens innstilling
1. Formannskapet godkjenner det framlagte reviderte forslag til «Reglement for salg av 

kommunalt eide arealer som er regulert til nærings- og sentrumsformål», datert 20.08.2015.

2. Formannskapet godkjenner det framlagte forslag til «Reglement for kjøp av eiendom som er 
regulert, eller er planlagt regulert, til nærings- og sentrumsformål», datert 26.08.2015.



Reglement for salg av kommunalt eid areal som er regulert til nærings- og 
sentrumsformål.

20.08.2015.

Forklaring av kursiv og farget tekst:
 Gjeldende reglement vedtatt av kommunestyret 02.05.13
 Forslag til revidert reglement for behandling i formannskapet 27.08.15 
 Endringer 

1. FORMÅL
Ørland kommune har utarbeidet dette regelverk for å skape gode rutiner ved tildeling av
kommunale arealer til næringsformål. Regelverket omfatter både salg, leie og bortfeste.
Ørland kommune ønsker gjennom dette å bidra til å tilby areal til de som ønsker å etablere
sin virksomhet i kommunen, samt å hindre spekulasjon om videresalg. Regelverket skal
forhindre at kommunens saksbehandling strider mot EØS-avtalens regler om statsstøtte.

1. FORMÅL
Ørland kommune har utarbeidet dette regelverk for å skape gode rutiner ved tildeling av
kommunale arealer til nærings- og sentrumsformål.  Ørland kommune ønsker gjennom dette å 
bidra til å tilby areal til de som ønsker å etablere sin virksomhet i kommunen, samt å hindre 
spekulasjon om videresalg. Regelverket skal forhindre at kommunens saksbehandling strider 
mot EØS-avtalens regler om statsstøtte.

2. SØKNADEN
Skriftlig søknad om tildeling av areal skal rettes til Ørland kommune ved avdeling for
plan og drift. 
Søknaden skal inneholde en beskrivelse av søkeren, søkerens arealbehov, hva slags
virksomhet som skal legges til arealet og hvilke bygg som er tenkt oppført i forbindelse
med virksomheten. 
Situasjons- og bygningsplan bør vedlegges søknaden.

2. SØKNADEN
Søknaden skal inneholde en beskrivelse av søkeren, søkerens arealbehov, hva slags
virksomhet som skal legges til arealet og hvilke bygg som er tenkt oppført i forbindelse
med virksomheten.   Situasjons- og bygningsplan bør vedlegges søknaden.

3. SAKSBEHANDLINGEN
Det skal til enhver tid finnes en ajourført oversikt over kommunens ledige næringsarealer.
Dette skal være tilgjengelig på kommunens hjemmeside.  Kommunens avdeling for plan og 
drift skal behandle mottatte søknader og fremlegge søknad og sin innstilling for 
formannskapet. Formannskapet fatter vedtak om tildeling. Beslutning om tildeling innebærer 
ikke samtidig aksept av påtenkte byggetiltak mv. Saksbehandlingen skal være effektiv og 
målrettet. Det skal tilstrebes en kort
saksbehandlingstid.



3. SAKSBEHANDLINGEN
Det skal til enhver tid finnes en ajourført oversikt over kommunens eiendommer som er 
regulert til nærings- og sentrumsformål.  Dette skal være tilgjengelig på kommunens 
hjemmeside.  

For salg av tomt i næringspark, og hvor kun en kjøper har meldt sin interesse, delegeres 
tildelingsmyndighet til rådmannen.
For søknad om kjøp av eiendom utenfor næringspark framlegges søknad og innstilling til 
formannskapet for vedtak på om hvorvidt eiendommen kan selges.  Hvis formannskapet 
vedtar at eiendommen kan selges, utlyses den til salgs.  Se egne punkt for tildeling og pris.

Områder i Ørland som per i dag er definert som næringsparker er Brekstad Vestre og 
Ulsetmyra.

Saksbehandlingen skal være effektiv og målrettet. Det skal tilstrebes en kort
saksbehandlingstid.

4. TILDELING
For regulerte, ikke-opparbeidede næringsområder må søker selv foreta opparbeidelse av 
arealet. Opparbeidelse må skje i samsvar med godkjent plan. Kommunen kan kreve at søker 
inngår utbyggingsavtaler. 
Opsjon på næringsareal skal normalt ikke gis. Søknad om opsjon skal forelegges 
formannskapet, og en eventuell opsjon gis for maksimalt 12 måneder. Varighet ut over dette 
krever særskilt begrunnelse.

4. TILDELING
For regulerte, ikke-opparbeidede næringsområder må søker selv foreta opparbeidelse av 
arealet. Opparbeidelse må skje i samsvar med godkjent plan. Kommunen kan kreve at søker 
inngår utbyggingsavtaler. 

Opsjon på næringsareal utenfor næringsparker skal normalt ikke gis. Søknad om opsjon skal 
forelegges formannskapet, og en eventuell opsjon gis for maksimalt 12 måneder. I tilfeller 
hvor opsjonsobjektet gjelder tomt som grenser til den potensielle kjøpers egen tomt, kan 
opsjon gis for maksimalt 24 måneder. Varighet ut over dette krever særskilt begrunnelse.  
Søknad om opsjon innen næringspark avgjøres av rådmannen.

For salg av tomt i næringspark, og hvor kun en kjøper har meldt sin interesse, delegeres 
tildelingsmyndighet til rådmannen.  Formannskapet informeres.  I tilfeller hvor flere 
potensielle kjøpere er interessert i samme tomt i en næringspark avgjøres dette av 
formannskapet basert på hvilken bedrift som vurderes å ha størst innvirkning på framtidig 
sysselsetting og verdiskaping. 

I tilfeller hvor flere enn en potensiell kjøper er interessert i samme eiendom utenfor 
næringspark (og som formannskapet har vedtatt kan selges) avgjøres tildeling av en budrunde.

Beslutning om tildeling innebærer ikke samtidig aksept av påtenkte byggetiltak mv. 



5. PRIS
Markedspris skal legges til grunn. Dette gjelder både ved salg, leie og bortfeste.
Markedsprisen skal som hovedregel fastsettes med grunnlag i takst foretatt av to eksterne,
autoriserte takstmenn innhentet av Ørland kommune. Takstmennene skal sammen enes
om prisen. Taksten skal ikke være eldre enn to år.  
I særskilte tilfeller kan markedspris fastsettes etter budrunde. Budrunden skal være en følge 
av forutgående offentlig utlysning i samsvar med EØS-avtalens regler. Selv om det 
gjennomføres en budrunde, er ikke kommunen forpliktet til å inngå kontrakt. Det skal 
tilstrebes at kommunens kostnader dekkes. Slike kostnader kan blant annet være utgifter til 
erverv, klargjøring og opparbeidelse av arealet samt dokumentavgift, tinglysningsgebyr og 
oppmålingsgebyr.  
Årlig festeavgift skal tilsvare 7 % av markedsverdi ved salg på det tidspunkt tildeling skjer. 
Eventuell opsjonsavgift settes i utgangspunktet til 3,5 % av markedsverdi ved salg på det 
tidspunktet opsjonsavtale inngås, avhengig av opsjonsavtalens omfang.

5. PRIS
Markedspris skal legges til grunn. 

For fastsetting av markedspris i næringsparkene skal verdivurdering av takstmann legges til 
grunn.  I tillegg til takstpris kommer pris på infrastruktur som kalkulert av avdeling for plan 
og drift. Taksten skal ikke være eldre enn to år.

For prissetting av næringsareal utenfor næringsparkene skal verdivurdering av takstmann
legges til grunn for setting av minimumspris. Takstmannen som engasjeres skal ha som 
spesialisering verdivurdering av næringseiendom og skal kunne vise til tidligere vurderinger i 
regionen.  
Tidligere salg av sammenlignbare tomter innen samme områderegulering kan også legges til 
grunn.  Både takst og sammenligningssalg skal være gjort mindre enn to år siden.

Forespørsler om kjøp av eiendom som ikke har vært utlyst til salg (utenfor næringspark) skal 
behandles politisk. Hvis formannskapet vedtar at eiendommen kan selges, skal den utlyses på 
www.finn.no og på kommunens nettsider.  I tillegg skal utlysningen gjøres kjent til 
næringsaktørene i Ørland via epost i den grad dette lar seg gjøre.  Det skal gå minst to uker 
etter utlysning før man kan gå videre med salgsprosessen.  Hvis man etter denne tidsperioden 
har flere interessenter som ønsker å kjøpe samme tomt fastsettes pris etter budrunde (over 
minimumspris).  Budrunden skal være en følge av forutgående offentlig utlysning i samsvar 
med EØS-avtalens regler. 

Selv om det gjennomføres en budrunde, er ikke kommunen forpliktet til å inngå kontrakt. Det 
skal tilstrebes at kommunens kostnader dekkes. Slike kostnader kan blant annet være utgifter 
til erverv, klargjøring og opparbeidelse av arealet samt dokumentavgift, tinglysningsgebyr og 
oppmålingsgebyr.  

Årlig opsjonsavgift settes i utgangspunktet til 3,5 % av markedsverdi ved salg på det 
tidspunktet opsjonsavtale inngås.

Annen prissetting enn det ovenstående skal behandles av formannskapet.



6. VILKÅR FOR SALG
Søknad om rammetillatelse må være mottatt av kommunen senest seks måneder etter dato for 
tildelingsvedtaket. 
Bygging/tiltak må være iverksatt senest ett år etter dato for tildelingsvedtaket.
Dersom søknad om rammetillatelse ikke foreligger eller bygging/tiltak ikke er iverksatt innen 
ovennevnte frister, kan kommunen kreve arealet tilbakeskjøtet til seg. Tilbakeskjøting til 
kommunen skjer til den pris kjøper har gitt for arealet, uten tillegg av renter og andre 
omkostninger. Eiendommen skal være heftelsesfri. 
Et eventuelt videresalg innen to år fra tildelingsdato år må godkjennes av kommunen. En 
nektelse krever saklig grunnlag.  
Kommunal eiendom skal selges "som den er", men skal være i samsvar med 
offentlighetsrettslige krav stilt i lov eller i medhold av lov. Eventuelle rivningskostnader ved 
salg av eiendom tillegges kjøper.

Ingen endringer

7. VILKÅR FOR LEIEFORHOLD
Leie av arealer til næringsformål kan avtales med en varighet på inntil ti år. Minste leietid er 
normalt ett år. Leieforholdets lengde avgjøres ved en konkret vurdering av søkers beskrivelse 
av behov.  Leieforholdet opphører automatisk ved leietidens utløp, med mindre det er avtalt 
rett til forlengelse.  Ved utløpet av leieavtalen står kommunen fritt til å inngå ny leieavtale.  
Fremleie er ikke tillatt.  
Søknad om nødvendige tillatelser må være mottatt av kommunen senest tre måneder etter dato 
for tildelingsvedtaket.  
Bygging/tiltak/bruk må være iverksatt senest seks måneder etter dato for tildelingsvedtaket.  
Dersom søknad om tillatelser ikke foreligger eller bygging/tiltak/bruk ikke er iverksatt innen 
ovennevnte frister, kan kommunen avvikle leieforholdet. Arealet kan deretter tildeles ny søker.  
Leier skal innen leieforholdets utløp ha ryddet arealet. 
Dersom arealet ikke er ryddet og fraflyttet, kan kommunen kreve en døgnleie frem til arealet 
er tilfredsstillende ryddet. Døgnleien settes til 10 % av gjeldende månedsleie. 

«VILKÅR FOR LEIEFORHOLD» utgår

8. VILKÅR FOR FESTEFORHOLD
Minste festetid er ti år.  
Søknad om rammetillatelse må være mottatt av kommunen senest tre måneder etter dato for 
tildelingsvedtaket.  
Bygging/tiltak må være iverksatt senest seks måneder etter dato for tildelingsvedtaket.  
Dersom søknad om rammetillatelse ikke foreligger eller bygging/tiltak ikke er iverksatt innen 
ovennevnte frister, kan kommunen avvikle festeavtalen. Arealet kan deretter tildeles ny søker.  
Overføring av festerett skal fremlegges for godkjennelse i formannskapet. Overføring skal
normalt godkjennes og en nektelse krever saklig grunnlag. 

«VILKÅR FOR FESTEFORHOLD» utgår

9. UNNTAK



I særlige tilfeller kan kommune fravike dette regelverk. En slik fravikelse skal begrunnes. 
Ørland kommune skal påse at avvik ikke er i strid med EØS-avtalens regler om statsstøtte. 

Ingen endringer annet enn at dette blir punkt 7

10. GJENNOMFØRING
Det skal inngås en særskilt kontrakt mellom kommunen og tiltakshaver hvor blant annet
frister og øvrige vilkår i henhold til dette regelverk fremgår.  
Etter inngåelse av avtale om kjøp, og etter avholdt kart- og delingsforretning, skal kommunen 
utstede skjøte mot innbetaling av kjøpesum.  
Dette regelverk faller utenfor forvaltningslovens område. Det foreligger således ingen 
klageadgang etter forvaltningsloven.

Ingen endringer annet enn at dette blir punkt 8



Reglement for kjøp av arealer som er regulert, eller skal reguleres, til 
nærings- og sentrumsformål.

26.08.2015.

1. FORMÅL
Ørland kommune har utarbeidet dette regelverk for å skape gode rutiner ved anskaffelse av
arealer som er regulert eller som planlegges regulert til nærings- og sentrumsformål.  Ørland 
kommune ønsker gjennom dette å bidra til at kommunen til enhver tid har nok og riktig type 
areal å tilby næringsaktører.

2. ERVERV
Rådmannen er ansvarlig for gjennomføring av forhandlinger, utstede tilbud og signere 
kontrakter i forbindelse med erverv av eiendom.  Formannskapet informeres.

Skriftlige tilbud som overskrider kr 500.000 skal inneholde en klausul om at endelig 
godkjenning av kontrakten kun skjer etter vedtak i formannskapet.

Økonomisjefen holder kontroll på beløp i forbindelse med gjennomførte og planlagte erverv i 
budsjettåret.  Hvis kjøpesummen fører til overskridelse av formålets budsjett skal saken 
behandles i kommunestyret.

3. PRIS
Rådmannen skal oppnå best mulig pris på lik linje med enhver annen eiendomsinvestor.  
Verktøy som kan brukes for å finne eiendommens verdi er takst, sammenligning med 
nærliggende eiendom og kalkyler som viser verdi etter opparbeidelse.

Hvis takstmann engasjeres skal denne ha som spesialisering verdivurdering av 
næringseiendom og skal kunne vise til tidligere vurderinger i regionen.  

4. OPSJON
I tilfeller hvor det ikke er formålstjenlig med umiddelbar erverv, men hvor kommunen vil 
sikre framtidig tilgang til et areal, kan opsjon brukes som et virkemiddel.  Opsjonspris skal 
ikke overstige 3,5% per år av eiendommens verdi.  Dette kan fravikes av formannskapet. 
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Ørland kommune Arkiv: 223-2015/1007
Dato: 21.08.2015

SAKSFRAMLEGG

Saksbehandler: Arnfinn Brasø

Saksnr Utvalg Møtedato

15/56 Formannskapet - Ørland kommune 27.08.2015

Forvaltning av avsatte midler til samfunnsutviklingsprosjekter på 
Brekstad, Uthaug og Opphaug - oppnevning av arbeidsgrupper

Vedlegg:
1 Svar på søknad om støtte til lekeplass - Uthaug Velforening

Sakens bakgrunn og innhold
Kommunestyret vedtok ifm behandlingen av «Budsjett 2015 og økonomiplan 2015-2018» 
(sak 14/85) følgende:

Kommunestyret legger opp til at våre tre største tettsteder, Brekstad, Uthaug og 
Opphaug skal videreutvikles ved å legge til rette for større bo-attraktivitet. Dette skal 
realiseres gjennom samfunnsutviklingsprosjekter for hvert enkelt område. 
Investeringsmidlene skal gå til tiltak som understøtter sosiale møteplasser og andre 
tiltak som er relatert til prosjekter som skal gagne det enkelte lokalsamfunn. 
Kommunestyret vil ha på plass en finansieringsordning sammen med andre offentlige 
og private aktører. Det er en målsetning at det skal bli tilført eksterne midler fra 
næringslivet gjennom utbyggingsavtaler som skal bidra til et ekstra løft for 
tettstedsutviklingen. Det settes av kr 3.000.000 til samfunnsutviklingsprosjekter til 
hvert av tettstedene Brekstad, Opphaug og Uthaug i investeringsbudsjettet for 2015. 
Til sammen kr 9.000.000.

Disse midlene er, med unntak av bevilgningen til Uthaug, ennå ikke disponert. For Uthaugs 
vedkommende er det med grunnlag i et gjennomført «Framtidsverksted» med Uthaug 
velforening og Ørland kommune som arrangør, kommet søknad fra velforeningen om støtte 
til tiltak på den kommunale lekeplassen, på oppjustering av området som velforeningen har 
ansvaret for ved gamle Uthaug skole samt tiltak ved Likskjæret.
Administrasjonen har behandlet søknaden og gitt tilsagn på det omsøkte beløpet på 
kr 590.000.  

Behandlingen av denne ene søknaden har imidlertid avstedkommet refleksjoner om at det bør 
etableres arbeidsgrupper for hver av de 3 områdene som får ansvar for å legge fram forslag til 
bruken av de bevilgede midlene.
Formannskapet må i denne saken ta stilling til om det skal etableres slike arbeidsgrupper, 
sammensetningen av dem og det mandatet de får å jobbe etter. 

Administrasjonens vurdering
Administrasjonen ser det som hensiktsmessig at det etableres en arbeidsgruppe for hver av de 
3 bo-områdene. En slik arbeidsgruppe bør ha medlemmer fra velforening eller representanter 
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for beboerne samt politiske representant(er). Det synes naturlig at administrasjonen har 
sekretærfunksjonen for arbeidsgruppene. 

Rådmannens innstilling
1. Det etableres arbeidsgrupper med oppdrag å fremme forslag til bruken av midlene stilt til 

disposisjon for samfunnsutviklingsarbeidet for Brekstad, Uthaug og Opphaug,
- kr 3 millioner til hver av stedene.

2. Som medlemmer i arbeidsgruppen for Brekstad velges:

3. Som medlemmer i arbeidsgruppen for Uthaug velges:

4. Som medlemmer i arbeidsgruppen for Opphaug velges:

5. Arbeidsgruppenes forslag til bruk av midlene forelegges formannskapet som skal 
godkjenne planene før iverksetting.



Postadresse: Postboks 401 Telefon: 72 51 40 00

7129 Brekstad

Besøksadresse: Rådhusgata 2 E-post: postmottak@orland.kommune.no

Besøk oss på: www.orland.kommune.no og www.facebook.com/orlandkommune

Uthaug Velforening
Att. Lillian Drilen og Elin Kjørsvik

Deres ref. Vår ref. Dato
7688/2015/223/ARNBRA 28.06.2015

SVAR PÅ SØKNAD OM STØTTE TIL LEKEPLASS - UTHAUG VELFORENINGTILTAK FOR ØKT 
TRIVSEL I  UTHAUGSAMFUNNET

I kommunens investeringsbudsjett for 2015 ble det for hver av de 3 tettstedene Uthaug, 
Opphaug og Brekstad bevilget 3 millioner kroner til det som er benevnt som 
lokalsamfunnsutvikling. Med bakgrunn i dette vedtaket, og for å få innspill fra de som bor på 
Uthaug, ble det 6.mai gjennomført et såkalt «framtidsverksted».

Den mottatte søknaden fra dere i Uthaug velforening er et resultat av det arbeidet som én av 
de 5 arbeidsgruppene som ble etablert ifm framtidsverkstedet har gjennomført. Det oppdraget 
velforeningen fikk er benevnt som oppgradering og fornyelse av «lekeplasser og turstier».

Den mottatte søknaden gjelder midler til: 

1. Oppfrisking og fornyelse av kommunal lekeplass – kr 340.000.
2. Oppjustering av området som velforeningen har ansvaret for ved gamle Uthaug skole –

kr 250.000
3. Tiltak ifm stranden ved Likskjæret

Ørland kommune vil berømme velforeningen for godt og raskt arbeid og for god 
dokumentasjon for de tiltak som planlegges gjennomført. Søknaden er levert innenfor den 
tidsfrist som var satt.
Det er kommunens oppfatning at de foreslåtte tiltakene er i tråd med de intensjonene som 
bevilgningen bygger på, nemlig tiltak som vil bidra til økt trivsel på Uthaug.

Velforeningens søknad om kr 590.000 imøtekommes.

For tilsagnet legges til grunn at de nødvendige arbeidene i all hovedsak skal gjennomføres som 
dugnad slik det framgår av søknaden.
Formelt er det slik at denne typen kommunale midler kun kan brukes til tiltak på kommunens 
egne eiendommer, inkludert infrastruktur. «Lekeplasstiltakene» er derfor klart innenfor disse 



rammene, mens det for tiltaket på velforeningens eiendom ved ballbingen, må på plass en 
avtale som sikrer allmennheten tilgang. Det samme vil gjelde for de foreslåtte tiltakene ved 
Likskjæret. Dette vil vi komme tilbake til i et samråd med velforeningen.

Tilskuddet, kr 590.000, vil bli utbetalt til velforeningen som ved utgangen av 2016 og 2017 må 
legge fram dokumentasjon/regnskap som viser bruken av de tildelte midlene – slik søknaden 
beskriver. Kommunen legger til grunn at tiltakene skal være avsluttet og ferdigstilt i løpet av 
2017.

Ørland kommune ønsker velforeningen lykke til med arbeidet og håper dette kan være et 
eksempel også for andre velforeninger til å gjøre en innsats i eget bo-område for økt trivsel og 
bolyst.  

Med hilsen

Arnfinn Brasø
kommunalsjef plan,drift og landbruk

Dette er et elektronisk godkjent dokument og har derfor ingen underskrift.
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Ørland kommune Arkiv: N33-2015/1379
Dato: 24.08.2015

SAKSFRAMLEGG

Saksbehandler: Thomas Engen

Saksnr Utvalg Møtedato

15/57 Formannskapet - Ørland kommune 27.08.2015

Ferjeanbudet på Flakk – Rørvik og Brekstad – Valset fra 2019

Vedlegg:
1 Mandat for ferjeanbud 2019 - høring
2 Diskusjon ferjeanbud 2019
3 Statistikk ferje
4 Brev Statens vegvesen - Status-Valset

Sakens bakgrunn og innhold
Ferjestrekningene Flakk – Rørvik og Brekstad – Valset skal ut på anbud med oppstart i 2019. 
AtB vil ha ansvaret for anbudet. Fylkesrådmannen har gjennomført dialogsamtaler med ulike 
aktører tilknyttet ferjenæringen. Der var tilbakemelding at for å oppnå optimal konkurranse 
og dermed riktigst mulig pris i markedet er det avgjørende at forutsetningene for et anbud blir 
avklart tidlig og ikke forandres underveis i anbudsprosessen.

I forbindelse med utlysning av anbudet Brekstad-Valset fra 2015 var det for eksempel satt 
krav om 2 ferjer med 50 PBE, mens det i løpet av anbudet ble endret til 1 ferje med 50 PBE 
og en ferje med 38 PBE. Anbudskonkurransen ble kansellert etter midlertidige forføyninger 
med forbud mot å inngå kontrakt.

Utlysningen av anbud Brekstad-Valset fra 2015 var basert på Fylkestingsvedtak «60/12 -
Overordna kravspesifikasjon ferjeanbud - oppstart januar 2015» Her var det blant annet satt 
følgende krav:

7. For sambandet Brekstad-Valset legges følgende krav til grunn:
a) Sambandet skal trafikkeres av to ferger, dimensjonert for å ivareta en kvalitet som 

tilsvarer mindre en 100 tilfeller pr år med gjenstående biler. Det skal legges til 
grunn en årlig vekst i trafikkmengde.

b) Åpningstiden skal følge veileder i regional transportplan og være minimum 17 
timer. Sambandet skal ha beredskap utenfor åpningstiden. 

c) Sambandet skal gå med halvtimes frekvens morgen og kveld, samt i 
sesongbelastede perioder.

d) Det settes krav til reservemateriell utover de 2 ordinære ferjene.

Etter kansellering av anbudet ble det gjort følgende vedtak i Fylkestinget i sak 70/14  
Strategiplan 2015-2018 Utfordringsdokumentet:

«Fylkestinget forventer at de økte kostnader fylkeskommunen blir påført, og som kan 
tilskrives Forsvarets utbygging av kampflybasen på Brekstad i Ørland kommune blir 
dekket av Staten gjennom ekstraordinært tilskudd/skjønnstilskudd.»

«Fylkeskommunen vil:
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 Gjennomgå fergetilbudet med tanke på å identifisere muligheter for 
kostnadsreduksjon. 

 Konsekvensutrede kapasitetsutvidelse av sambandet Brekstad - Valset, 
eksempelvis

- to ferjer
- en ferje med større kapasitet og hastighet.

Dette sett opp mot dagens løsning.»

I sak 98/14 - Handlingsprogram samferdsel 2015-18 ble det gjort vedtak som medførte at
midlertidig anbud 2017-2018 ble sendt ut og prosess mot felles anbud fra 2019 ble igangsatt:

«Fylkestinget ber Fylkesrådmannen om å oppmuntre AtB til å gjennomføre ev 
vurdering av tidsrytmikken i forhold til kommende ferjeanbud før arbeidet sluttføres.
Det gjelder særlig å se på mulighetene for en kortere interimsordning for Brekstad –
Valset, slik at Flakk – Rørvik og Brekstad – Valset kan utlyses sammen samtidig, med 
de positive synergier som derav måtte følge.»

I Handlingsprogram samferdsel 2015-18 står det følgende vedrørende fergeleier:
«Ørland kommune har satt i gang en prosess der fergeleiet på Brekstad vurderes 
flyttet/endret. Hvorvidt planene blir klar i perioden 15-18 er usikkert. 
Fylkesrådmannen vurderer at fylkeskommunen ikke har noe økonomisk ansvar i 
forbindelse med en slik endring.
Det etterspørres større parkeringskapasitet ved fergeleiene Flakk, Valset og Rørvik. 
Spesielt på Valset bør det vurderes å legge til rette for flere parkeringsplasser for å 
møte forventet trafikkvekst og for å spare kystbyen Brekstad for unødig biltrafikk.»

I sak 76/15 - Materiellstrategi for fremtidens kollektivtransport ble det gjort følgende vedtak:
1. Fylkestinget vedtar at anbudskonkurransene som AtB skal utlyse i 2016 skal følge de 

mål og føringer som gis i denne materiellstrategien.
2. Fylkestinget ber Fylkesrådmannen om å gjennomgå materiellstrategien og status for 

forberedelsene for de kommende anbudsutlysningene for Fylkestinget i desember 
2015.

3. Dersom AtB på noe tidspunkt i anbudsprosessen ser at anbudene ikke kan 
gjennomføres basert på målene og føringene i denne strategien, må AtB fremlegge et 
revidert anbudsprogram for Fylkestinget.

4. Samferdselskomiteen ber Fylkestinget delegere til fylkesutvalget, etter forutgående 
behandling i Samferdselskomiteen, å fatte nødvendige vedtak så snart alle deler i 
saken er ferdig utredet.

I desember 2015 skal det legges frem en Fosenstrategi som vil omhandle samferdsel på 
Fosen. Her vil både ferje, hurtigbåt, buss og innfartsparkering få stort fokus. Parallelt med 
dette legges det frem en materiellstrategi der mandatet til ferje 2019 er sentralt siden dette 
skal ut på anbud i tidlig i 2016. 

Fosenstrategien skal opp til behandling i Fylkestinget i desember samtidig med 
materialstrategien. Mandatet til ferjeanbud skal opp til behandling i samferdselskomiteen 1. 
oktober etterfulgt av beslutning om mandat i Fylkesutvalget, sannsynligvis 13. oktober før 
konstituering av nytt Fylkesting eller 20. oktober etter konstituering av nytt Fylkesting. 

Ørland kommune mottok brev om høring den 20.8.2015 med høringsfrist 4.9.2015
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Høringsdokumentet som er sendt ut omhandler flere hoveddeler:
 Eierskap

1. Operatøren eier og drifter materiell før, under og etter anbudet.
2. Oppdragsgiver eier materiellet selv og disponeres via kontrakt av operatør 

(fylkesrederi).
3. «Nordlandsmodellen» - innebærer at oppdragsgiver utlyser flere anbud, der 

eierskap, drift og eventuelt vedlikehold av materiell er skilt i forskjellige 
kontrakter.

 Antall ferger og kapasitet
1. Fortsette som før (5 ferjer med 410/290 PBE totalt pr. time)
2. To-ferjeløsninger (4+1 ferjer med 340/290 PBE totalt pr. time)
3. Større ferger (3+1 ferjer med 320/320 PBE totalt pr. time)

 Alder og funksjon
 Klima
 Infrastruktur med tiltak på kai
 Beredskap
 Billettsystem

Folkehelsevurdering

Mulighet for transport er viktig. Engasjementet på Facebook vedørende ferje på viser dette. 
Dette er også viktig for å gjøre Brekstad attraktiv som bosted. 

Administrasjonens vurdering

11.06.2015 i sak 15/39 vedtok formannskapet i Ørland kommune vedrørende dagens tilbud:
1. Frekvens i forbindelse med fredag kveld og søndag må utvides umiddelbart
2. Åpningstiden må søkes utvidet til å inkludere første avgang seneste 06:00.
3. Ferja må være tilpasset værforholdene i sambandet
4. Føringer fra tidligere fylkestingsvedtak og anbudskonkurranser må følges opp. 

Dagens trafikk tilsier at kapasiteten på ferjesambandet må utvides til å være minimum 
85 PBE i makstime med avgang hver halvtime og minimum 50 PBE i lavtrafikkerte 
perioder.

5. Overordnede kravspesifikasjoner og konkurransegrunnlag for anbud fra 2019 må 
være basert på analyser av behov og trafikkutvikling. Det påbegynte samarbeidet 
mellom Ørland kommune og Sør-Trøndelag fylkeskommune må fortsette og benyttes i 
utarbeidelsen av disse analysene. Prosessen må være transparent og etterprøvbar for 
alle berørte parter.

6. Økte kostnader knyttet til ferjesambandet Brekstad – Valset skal ikke gå utover 
sambandet Garten - Storfosna

7. Formannskapet i Ørland ser at markedet for fergemateriell er uforutsigbart og 
anbefaler at STFK selv bygger minimum 50 PBE ferger og setter inn i sambandet 
Brekstad - Valset. Driften av fergene kan settes ut på anbud som i dag.

Rådmannens innstilling er basert på dette vedtaket, men tilpasset ferjeanbud fra 2019. 
Vedtaket omfatter ikke vurderinger rundt klima, infrastruktur med tiltak på kai, beredskap og 
billettsystem. 

Vedrørende klima har ferjedriften Brekstad-Valset i 2013 et langt lavere utslipp enn Flakk-
Rørvik. Tar en hensyn til kortere seilingsdistanse, lavere effektbehov og bedre potensial for 
ladning, kan det tyde på at Brekstad-Valset har et større potensial for en klimavennlig løsning 
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enn Flakk-Rørvik. En større prioritering av Brekstad-Valset kan derfor være et virkemiddel 
for å oppnå klimakrav.

Spesielt på Valset har det i forbindelse med drift av ferje fra 2015-2016 og ferjeanbud 2017-
2018 vært et fokus på begrensninger på kaianlegg. Det vises her til brev fra Statens vegvesen 
som var en del av anbudsdokumentene på ferjeanbud 2017-2018. Det kan synes som om 
Valset driftes på grensen til det forsvarlige med ferjer på 50 PBE. Ferjeleiet er også utsatt for 
vær og vind. Av driftsmessige hensyn og for å unngå kanselleringer bør en vurdere om Valset 
ferjeleie bør oppgraderes uansett anbudskriterier.

Brekstad ferjeleie er dimensjonert for 50 PBE ferje. Dersom en legger til grunn mulighet for 
ferjer på opptil 90 PBE bør avsatt areal til ferjeoppstilling nesten dobles. STFK har tidligere 
ikke satt av penger til flytting av ferjeleie til utsiden av molo.

Beredskap er viktig for Ørland og Fosen sin tilknytting til Orkdal sykehus. Ørland kommune 
skrev i brev datert 13.5.2015 følgende til styret for St. Olavs Hospital: 

Det er 3 områder som er viktig for Ørland og Fosen knyttet til Akuttmottaket på 
Orkdal Sjukehus:
- Legevaktordningen
- Orkdal Sjukehus gir mange støttefunksjoner til Fosen DMS/fagmiljøet 
- Beredskapsferge

Dersom ikke Brekstad-Valset er beredskapsferje kan dette påvirke hele Ørland og Fosen sin 
tilknytting til Akuttmottaket på Orkdal Sjukehus.

Det er en utfordring at Flakk-Rørvik og Brekstad-Valset har forskjellige billettsystem. Dette 
medfører at en må forhåndsbetalte på begge sambandene for å oppnå full rabatt. En 
koordinering med autopass gir også mulighet for å ha felles billett og rabattsystem med 
Krinsvatnet, Lakseveien og Trondheim (E39,E6 og miljøpakken). Et felles system vil derfor 
gi fordeler dersom rabatter samordnes. STFK anbefaler lik takst, men dette bryter med 
nasjonale føringer for takstnivå siden strekningen Flakk-Rørvik er lenger enn Brekstad-
Valset. 

For ytterligere diskusjon vises det til eget notat og statistikk for ferjesambandene.

Rådmannens innstilling
Formannskapet i Ørland kommune vedtar følgende høringsinnspill til ferjeanbud – 2019:

 Anbudet må baseres på 2 ferjesamband på Brekstad-Valset fra 2019.
 Åpningstiden må søkes utvidet.
 Ferjene må være tilpasset værforholdene i sambandet.
 Føringer fra tidligere fylkestingsvedtak og anbudskonkurranser må følges opp. 

Kapasiteten på ferjesambandet må utvides til å være minimum 100 PBE i makstime 
med avgang hver halvtime og minimum 50 PBE i lavtrafikkerte perioder.

 Overordnede kravspesifikasjoner og konkurransegrunnlag for anbud fra 2019 må 
være basert på analyser av behov og trafikkutvikling. Det påbegynte samarbeidet 
mellom Ørland kommune og Sør-Trøndelag fylkeskommune må fortsette og benyttes 
i utarbeidelsen av disse analysene. Prosessen må være transparent og etterprøvbar for 
alle berørte parter.

 Styrking av ferjesambandet Brekstad – Valset skal ikke gå utover sambandet Garten –
Storfosna

 En innføring av autopass på Brekstad-Valset bør koordineres med felles rabattsystem 
for alle autopassinnkrevinger i Trøndelag. Takstnivå bør følge nasjonale føringer for 
takstsoner på ferje.
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 Valset ferjeleie bør utbedres uavhegig av ferjeløsning for å sikre regularitet og 
pålitelighet på sambandet. 

 STFK må ta kostnader for utvidelse av oppstillingsplasser/flytting av ferjeleie ved 
valg av enferjeløsning med en større ferje på opptil 90 PBE

 Beredskap Brekstad-Valset bør sees i sammenheng Ørland og Fosen sin tilknytting til 
Akuttmottaket på Orkdal Sjukehus.

 Formannskapet i Ørland ser at markedet for fergemateriell er uforutsigbart og 
anbefaler at STFK selv bygger minimum 50 PBE ferger og setter inn i sambandet 
Brekstad - Valset. Driften av fergene kan settes ut på anbud som i dag.



Mandat for ferjeanbud – 2019 

 

Bakgrunn 
Ferjestrekningene Flakk – Rørvik og Brekstad – Valset skal ut på anbud med oppstart i 2019. AtB vil 

ha ansvaret for disse prosessene. Fylkesrådmannen har ifm. utformingen av dette mandatet 

gjennomført dialogsamtaler med ulike aktører tilknyttet ferjenæringen. Det var en klar og unison 

tilbakemelding om at for å oppnå optimal konkurranse og dermed riktigst mulig pris i markedet er 

det avgjørende at forutsetningene for et anbud blir avklart tidlig og ikke forandres underveis i 

anbudsprosessen. For å bidra til dette ønsker Fylkesrådmannen med denne saken å sikre en tidlig 

politisk avklaring av forutsetninger og rammer for anbudet. 

 

Politiske føringer 

Mandatet for ferjeanbudet bygger påfølgende Fylkestings vedtak:  

 Vedtak i FT-sak 101/09, vedr. mål for reduksjon av egne klimagassutslipp i fylkeskommunen. 

 Vedtak i FT-sak 167/11, overordnet kravspesifikasjon, ferje 

 Vedtak i FT-sak 60/12, vedr. krav til fergeanbud for Brekstad – Valset. 

 Vedtak FT-sak 70/14, vedr. kostnadsbesparende tiltak og mandat for vurdering av 

enferjeløsning . 

 Vedtak i FT-sak 98/14, vedr. å søke etter synergier ved felles anbud Flakk-Rørvik og Brekstad-

Valset. 

 Vedtak i FT-sak 76/15, vedr. materiellstrategi for fremtidens kollektivtrafikk. 

Saken søker å finne løsninger som kombinerer realisering av det vedtatte klimamålet om 50 % 

reduksjon av egne utslipp, og øvrige vedtak knyttet til innhold og utforming av ferjetilbudet.  

 

Utvikling 

Dagens samband mellom Flakk og Rørvik er hovedsambandet for seks av sju kommuner på Fosen, 

med en ÅDT på ca. 2500. Sambandet betjenes av 3 ferger med en kapasitet på 120 PBE hver.  To av 

ferjene går i relativt fast frekvens gjennom hele åpningstiden, mens den tredje ferjen styrker 

sambandet i høytrafikkperioder. Sambandet har jevnt over døgnet god kapasitet, med en utnyttelse 

på 30-40 %.  

Sambandet Brekstad og Valset har en ÅDT på ca. 800 og betjenes i perioden 2015-2017 med to ferjer 

med kapasitet på 35 og 38 PBE og vil i perioden 2017-2019 betjenes med en ferje på 50 PBE. 

Sambandet har høy utnyttelsesgrad på 60-80 %, og har kapasitetsproblemer ved enkeltavganger og i 

sommerperioden. 

Flakk – Rørvik betjener alle destinasjoner på Fosen og har høy andel av trondheimsturistene. 

Brekstad – Valset dekker primært Ørland kommune og deler av Bjugn, og har trafikk mot Orkanger og 



videre sør eller vestover. Sambandet har høy tungbilandel og krevende sjøforhold. Begge disse 

forholdene stiller store krav til ferjemateriellet på sambandet.   

Utviklingen i trafikk de senere år har vært relativt jevn på begge samband, med en liten vekst på 

Brekstad – Valset og et lite fall på Flakk – Rørvik. I den neste 10 års perioden forventes det økt 

anleggstrafikk i starten av perioden på Brekstad-Valset, grunnet byggeaktiviteten knyttet til den 

nasjonale kampflybasen på Ørlandet, og økt pendlertrafikk utover i perioden som et resultat av 

etableringen av kampflybasen. Hvordan denne trafikken vil fordele seg vil delvis være avhengig av 

destinasjon på Fosen og kapasitet i systemet. Utbedringene av Fosenveiene og vil kunne påvirke 

trafikkmønsteret.   



Eierskap 
En utfordring for nye anbud er hvordan man skal finansiere materiell. I dag er det primært tre 
modeller som benyttes: 
 

1. Operatøren eier og drifter materiell før, under og etter anbudet. 
Denne modellen legger mye ansvar hos operatøren gjennom eierskap. Modellen er 
forutsigbar i anbudsperioden, men svært uforutsigbar i forbindelse med oppstart og 
avslutning av anbudet. Modellen gir oppdragsgiver mulighet til å stille krav til materiellet ved 
oppstart, men liten frihet underveis i anbudet. Oppdragsgiver har i utgangspunktet ingen rett 
til å benytte materiellet etter endt anbudsperiode. Operatøren har store insentiver for å 
vedlikeholde materiellet godt og å drifte det optimalt. Modellen krever godt forarbeid i 
anbudsprosessen for å sikre god konkurranse og økonomi. 

 
2. Oppdragsgiver eier materiellet selv og disponeres via kontrakt av operatør (fylkesrederi). 

Denne modellen stiller store krav til oppdragsgiver som eier og vedlikeholder av materiellet. 
Operatøren har få insentiver for å drifte materiellet optimalt og krever tettere oppfølging. 
Ansvarliggjøring er utfordrende og stiller store krav til kontrakten mellom operatør og 
oppdragsgiver. Modellen er svært forutsigbar økonomisk og sikrer lang brukstid på 
materiellet. Utskifting av materiell krever salg eller at materiellet er utslitt. Salg kan være 
krevende hvis materiellet er spesialdesignet for oppdragsgivers behov. 

 
3.  «Nordlandsmodellen» - innebærer at oppdragsgiver utlyser flere anbud, der eierskap, drift 

og eventuelt vedlikehold av materiell er skilt i forskjellige kontrakter. 
Modellen innebærer at alle ledd innenfor daglig drift settes ut på separate anbud. Målet med 
modellen er at man skal få en type aktører til å tilby finansiering av f.eks. båter og en annen 
type aktører til å tilby mannskap. Økt konkurranse er tenkt å senke kostnadene på sikt. 
Modellen sikrer gjenbruk av materiell og er sånn sett forutsigbar, men den er lite fleksibel da 
man har et anbud for finansiering av materiell som strekker seg over lang tid. Modellen er 
kontroversiell og det er ikke utelukkende positive tilbakemeldinger på den. Bransjen er 
gjennomgående negativ til den og mener det svekker tilbudet og øker kostnadene, mens 
Nordland fylkeskommune mener at de nå ser positive tendenser i anbudsrunde nummer 2. 
Det er foreløpig svært vanskelig å si om denne modellen har bidratt til å senke kostnadene og 
øke kvaliteten eller snarere tvert i mot. Modellen krever tettere oppfølging fra oppdragsgiver 
og har utfordringer med at operatør har få insentiver for optimal drift av materiell. 

 
Drøfting: 
Modell nummer én, med operatøreid materiell er den vanligste modellen, og oppleves å fungere 
rimelig bra. Modellen forutsetter at det avsettes god nok tid til anbudsforberedelser. STFK har ingen 
erfaringer med modell nummer to, men ser at den er administrativt og kontraktsmessig krevende. 
Modellen oppfattes å være mest hensiktsmessig for fylker med fylkeskommunale operatørselskap og 
ikke i et anbudsbasert regime. 
Nordlandsmodellen kan være spennende, men er fortsatt uprøvd. De første tilbakemeldingene viser 
at dette har vært utfordrende, men at det kan se ut som om dette er i bedring. Fylkesrådmannen 
mener det ikke vil være tilstrekkelig med tid til å forberede denne kontraktsformen, for det 
kommende ferjeanbudet. Men ved å be om en opsjon på overtagelse av materiell ved utløp av 
kontrakt, kan man tilrettelegge for en mulig overgang til denne modellen fra neste anbudsperiode. 
 

Dialogen med AtB og markedet har slått fast at for å sikre god konkurranse og gode betingelser i 

tilbudene bør et ferjeanbud utlyses minst tre år før oppstart. Dette innebærer for Flakk-Rørvik og 

Brekstad-Valsets del at anbudet/anbudene bør utlyses i begynnelsen av 2016.  



Synergier, antall ferger og kapasitet 
I forbindelse med anbudsprosessen vurderes det om man kan få synergieffekter ved å kjøre et felles 

anbud med en vinner. I utgangspunktet finnes det tilstrekkelig kapasitet i systemet til å håndtere 

trafikken til og fra Fosen, men en omfordeling kan være aktuelt. I dag har Brekstad-Valset en to-

ferjeløsning med 38 PBE i normaltimen og 73 PBE i topptimen, men fra 2017 skal sambandet tilbake 

til den tradisjonelle en-ferjeløsningen med en 50 PBE-ferje. Flakk-Rørvik har en tre-ferjeløsning med 

kapasitet på 240 PBE i normaltimen og 360 PBE i topptimen. Flakk-Rørvik har dermed 7 ganger så høy 

kapasitet som Brekstad-Valset, mens trafikken er 3-4 ganger så høy. Dette forklarer at 

kapasitetsutnyttelsen på Flakk-Rørvik er 30-40 % mens den er 60-80 % på Brekstad-Valset. 

Alternativene samlet sett er derfor knyttet til opprettholdelse og fordeling av kapasiteten, og ikke 

styrking av kapasiteten.  

Fylkesrådmannen ser følgende alternativer: 

1. Fortsette som før (5 ferjer med 410/290 PBE totalt pr. time): Opprettholde dagens fordeling 

med tungt samband på Flakk – Rørvik og et begrenset tilbud på Brekstad – Valset. Med 

dagens fordeling for Brekstad-Valset menes ikke den midlertidige perioden 2015-2017 der 

sambandet betjenes med en to-ferjeløsning, men den tradisjonelle en-ferjeløsningen på 

sambandet. Alternativet innebærer en tre-ferjeløsning på Flakk-Rørvik og en en-ferjeløsning 

på Brekstad-Valset, med 360/240 PBE på Flakk Rørvik og 50/50 PBE på Brekstad-Valset. 

Tilbudet sikrer høy frekvens og kapasitet på hovedstrekningen og sørger for at Fosen, totalt 

sett har god dekning. . Nye veiprosjekter på Fosenvegene vil kunne øke attraktiviteten til 

Flakk – Rørvik, da også for trafikk fra Ørlandet til Orkanger og omegn. Det er et argument for 

å opprettholde dagens ulike kapasitet sambandene imellom. I dette alternativet vil derfor 

styrking av sambandene i utgangspunktet skje på Flakk – Rørvik. For å styrke Brekstad – 

Valset ytterligere vil det kreve en anskaffelse av en ekstra ferge. 

 

2. To-ferjeløsninger (4+1 ferjer med 340/290 PBE totalt pr. time):  

Øke kapasiteten på Brekstad – Valset med 2 ferjer på 50 PBE og gå ned fra tre til to ferjer i 

normal drift på Flakk – Rørvik. Tredjeferja på Flakk-Rørvik har lav utnyttelse og dermed høy 

kostnad i dagens drift. Alternativet innebærer å ha ei reserveferje, med samme sikkerhets- 

og komfortkrav som hovedferjene, men uten klimakravene som stilles til hovedferjene. 

Denne kan da benyttes når hovedferjene står, men skal også kunne settes inn som ei tredje 

innsatsferje i høytrafikkperioder når dette er nødvendig. For å ivareta klimamålet stilles det 

krav om bruk av biodrivstoff på reserveferja.  Tilbudet vil sikre lik og forutsigbar 

halvtimesfrekvens på begge samband og styrke Brekstad – Valset uten nødvendigvis å skape 

store problemer for Flakk – Rørvik. Alternativet innebærer ikke behov for utbygging av 

kapasiteten på ferjeleiene på Brekstad og Valset. Trafikkøkning på Brekstad – Valset utover 

100 PBE vil kreve en ekstra ferje. 

 

3.  Større ferger (3+1 ferjer med 320/320 PBE totalt pr. time):  

Alternativet innebærer å bygge ut infrastrukturen for å kunne kjøre ei stor ferje Brekstad-

Valset, to store ferjer Flakk-Rørvik og ha ei felles reserveferje med en kapasitet midt i 

mellom. Da vil reserveferjen kunne bidra til å styrke kapasiteten i begge samband.  

Dagens ferjeinfrastruktur har svakheter. Den største svakheten er at det kun er en ferjekai på 



Rørvik. Feil på denne vil lamme ferjetrafikken fullstendig, og medføre en omkjøring på 230 

km. Valset ferjekai ligger svært værutsatt og bør i følge Statens vegvesens ferjekontor ikke ta 

større ferjer enn 50 PBE. Fordelen med å styrke kaien på Valset er å tilføre sambandet 

muligheten for å betjenes med større ferjer. Den midlertidige driften med to små ferjer har 

vist det fordelaktige med større ferjer i de krevende sjøforholdene på sambandet. 

Sambandet har dessuten høy tungbilandel, noe som er utfordrende med drift med små 

ferjer. I tillegg er større kapasitet på ferjeleiene på både Brekstad og Valset en forutsetning 

for å kunne utveksle ferjemateriell mellom sambandene.  

Fordelene med å bygge en andre kai på Rørvik er å styrke driftssikkerheten samt at det gir 

mulighet for at reserveferjen kan ligge til kai der, i stedet for å leie plass i Trondheim, som 

inkl. transportkostnadene koster ca. 5 mill. kr. årlig. Det er derfor svært interessant å vurdere 

alternativer som innebærer en styrking av infrastrukturen.   

Utbygging av infrastrukturen på Valset vil kunne gi rom for at en større ferje kan betjene 

sambandet. Dette igjen åpner for at Flakk – Rørvik og Brekstad – Valset vil kunne dele 

reservemateriell, som kan gi en rasjonell og svært fleksibel løsning. Løsningen innebærer at 

Flakk – Rørvik betjenes av to ferjer med minst dagens kapasitet (120 PBE) og at Brekstad – 

Valset betjenes med en stor ferje (70-90 PBE). Dersom reserveferjen er større enn ferjen på 

Brekstad – Valset, vil man kunne sette inn denne i perioder med stor trafikk, evt. bytte den 

permanent dersom det oppstår permanent underkapasitet på strekningen. Samtidig kan 

reserveferjen settes inn som tredjeferje på Flakk-Rørvik, dersom behovet viser seg å bli størst 

der. 

 

Drøfting: 

Alle alternativene vil ha sine fordeler og ulemper.  

Alternativ 1 er ikke optimalt for verken trafikkvolumet, den høye storbilandelen eller sjøforholdene 

over Brekstad – Valset, og den innebærer en overkapasitet på Flakk – Rørvik.  

Alternativ 2 vil innebære en forskyvning av dagens kapasitet og styrke Brekstad – Valset betraktelig. 

Alternativet innebærer kanskje den optimale løsningen for kundene på Brekstad-Valset, men den 

medfører at ferjekaiene ikke styrkes. Og det kan gi ulemper på sikt. 

Rutetilbudet i alternativet 2 er attraktivt da det gir forutsigbare halvtimesfrekvenser, men man vil i 

store deler av døgnet trolig gå med overkapasitet i forhold til dagens trafikk på begge samband. 

I forhold til dagens situasjon vil det bli en vesentlig innsparing på Flakk-Rørvik i de periodene 

sambandet går ned fra tre- til to-ferjedrift, mens dagens kapasitetskostnader på Brekstad-Valset vil 

bli varige. 

Alternativ 3 vil i første omgang senke den totale kapasiteten i sambandene, men vil gi en fleksibel 

løsning der kapasiteten i stor grad kan flyttes dit man trenger den ved og aktivt bruke 

reservemateriellet. Alternativet vil kreve en oppgradering av infrastrukturen. Men dette har klare 

fordeler, bla. ved å forbedre driftssikkerheten betraktelig på begge samband.  

 



Alder og funksjon 
Ombygging av ferjer kan i mange tilfeller være vel så attraktivt som å bygge nytt. Skrog og strukturer 

kan ha en lengre levetid enn annet utstyr og komfortelementer. Det bør derfor ikke stilles krav til 

alder på ferjene som skal betjene de to sambandene. Derimot bør det stilles krav til funksjon for å 

unngå utdaterte ferjer.  

AtB må i anbudsgrunnlaget sikre at ferjene tilfredsstiller alle formelle krav til sikkerhet, universell 

utforming, komfort og sjøegenskaper samt de forventninger kundene har til et moderne ferjetilbud. 

Det bør stilles krav til at fergen skal betjene sambandet og følge rutetabellen under normale forhold. 

Likeledes bør det stilles krav som sikrer ferjenes driftsregularitet i dårlig vær. AtB bør gis i oppdrag å 

spesifisere dette ytterligere og informere om kostnadene ved ulike alternativer.  

 

Overgangsperiode 

For å styrke konkurransen og sikre en best mulig overgang mellom ny og gammel flåte, bør det 

tillates bruk av en overgangsperiode. I perioden kan et overgangsfartøy, som er et fartøy som 

tilfredsstiller de krav man har til kapasitet og frekvens, men som ikke nødvendigvis tilfredsstiller alle 

krav til funksjon og klima, benyttes. I dagens ferjemarked er det til enhver tid svært få ledige ferjer. 

Dette gjør at ferjer kan gå ut av kontrakt et sted om kvelden den 31.12 og skal være på plass 

nyoppusset om morgenen den 1.1 et annet sted. Konsekvensen av dette er at rederiene må se på 

hva de har mulighet til å tilby av materiell, fremfor hva de har lyst til å tilby av materiell. Ved å 

godkjenne bruken av overgangsfartøy aksepterer fylkeskommunen at man i perioden fra 1.1.2019 til 

31.12.2020 vil ha et eller flere fartøy som betjener sambandene som ikke tilfredsstiller alle kravene. 

Samtidig sikrer man økt konkurranse og gir tid og rom for nybygg og oppgraderinger av materiell som 

skal betjene sambandet i perioden etter 2020. Styrket konkurranse og bedre tid til anskaffelser vil 

sannsynligvis senke kostnadene i anbudet. 

Sør-Trøndelag fylkeskommune vil være ansvarlig for etablering av nødvendig infrastruktur for de 

klimaløsningene som velges. Hvilke løsninger dette blir vil først bli avklart etter tildeling, og 

løsningene må tilrettelegges i samarbeid med kommende operatør. Med ett felles anbud vil dette i 

hvert fall på ett av sambandene være en annen enn dagens operatør. Dette kan bli utfordrende. 

Fylkeskommunen har derfor en egeninteresse i at det innvilges en implementeringstid for 

klimaløsningene, som reduserer risiko for tvister og rettsaker som resultat av evt. problemer ifm. 

implementeringen.    

  



Klima 
Økt bevissthet rundt klimautfordringene har medført strengere krav til både lokale og globale utslipp, 
som har tvunget frem et teknologi- og systemskifte, 
 
I Strategiplan 2012-15 og Strategiplan 2014-2017 har Fylkestinget vedtatt følgende klimamål: 
«Fylkestinget vil holde ambisjonsnivået for kutt på klimagassutslipp opp på vedtatt nivå, noe 
som tilsvarer kutt på 1 million tonn CO2-ekvivalenter i Trøndelag innen 2020 (30 %), og kutt 
på klimagassutslipp i egen organisasjon på 50 %.» 
 
I følge «Klimaregnskap og miljørapport 2013 for STFKs egen virksomhet» som Fylkestinget behandlet 
som sak 85/14, utgjør kollektivtransporten 83,7 % av STFKs egne utslipp. Klimamålet for egen 
virksomhet kan derfor kun oppnås gjennom å redusere utslippene fra kollektivtrafikken i Sør- 
Trøndelag. 

Kravet i nasjonale anbud (Vegvesenet) er på maksimalt 500 g CO2/kWh. Dette utelukker rene 

dieselferger og stiller strenge krav til metanutslipp fra rene gassferger. I praksis vil kun hybridisering, 

helelektrifisering eller innblanding av biodrivstoff klare dette kravet. 

Både diesel, gass, elektrisk og hybride løsninger er tilgjengelig for ferje med sine forskjellige styrker 
og svakheter. I tillegg kommer ulike variasjoner i skrogdesign, propeller og energieffektivisering som 
gjør at det er vanskelig å stille krav til en spesifikk løsning.  
 
For å oppnå fylkets klimamål med 50 % reduksjon i utslippene må fergene redusere utslippene fra 
15 400 tonn i 2008 til 7 700 tonn i 2020. Brekstad – Valset og Flakk – Rørvik står for 91 % av disse 
utslippene og bør innen utgangen av 2020 ha et maksimalt utslipp på 7 000 tonn CO2 ekvivalenter pr. 
år.  
 
Et slikt krav vil utelukke at hele ferjeflåten kan drives på ren diesel eller ren gass og må derfor åpne 
for nye løsninger.  
 
Dieselmotoren er en kjent teknologi, men har utfordringer knyttet til energiutnyttelse og utslipp. 
Gassmotorer er bedre en diesmotorer på lokale utslipp med lave utslipp av NOx og partikler, men har 
vist seg å ha en uheldig effekt ved at de slipper ut uforbrent metangass. Metan er en over 20 ganger 
mer potent klimagass enn CO2. De siste års utvikling har redusert dette problemet, men det er ennå 
så stort at gass ikke nødvendigvis kan regnes som mer klimavennlig enn diesel. Utslippene av 
uforbrent metan er ikke målt på gassferjene på Flakk-Rørvik, men de antas å være høyere enn 
terskelverdien på ca. 3-5%, som tilsvarer utslippene på en dieselmotor. 
 
Løsningen for sjøtransporten må derfor baseres på fossil energi i kombinasjon med biodrivstoff eller 
ren elektrisitet. Verdens første rene batteriferje ble lansert på sambandet Lavik- Oppedal 1. januar 
2015, men Fylkesrådmannen anser det som litt for tidlig å anbefale utelukkende en helhetlig løsning 
basert på batteridrift ved dette anbudet. Hybride løsninger for ferje har kommet lengre i utvikling og 
kan regnes som en moden teknologi, med mange leverandører. Bla. med internasjonalt ledende 
norske leverandører. Internasjonal erfaring viser at de som har fått levert en hybrid ferje, svært ofte 
bestiller flere i ettertid. Hybride løsninger kan både bestilles på nye ferger og de kan ettermonteres 
som retrofit. En av ferjene på sambandet Molde-Vestnes er ombygd til verdens første LNG-elektriske 
hybridferje. Elektrifisering vil også bidra til redusert energibruk. Biodrivstoff er et mulig alternativ til 
elektrifisering som vil redusere utslippene, men energibruken vil ikke gå ned. Da biodrivstoff 
foreløpig er en begrenset ressurs som ofte har en merkostnad sammenlignet med det fossile 
alternativet, vil Fylkesrådmannen ikke anbefale at man spesifiserer en løsning utelukkende basert på 
biodrivstoff. 



 
 
Konklusjon: 
Fylkesrådmannen anser utvikling i fremdriftssystemer som svært interessant for alle 
transportformer, men særlig for ferjedriften. Det bør være mulig å få en løsning som kan realisere 
Fylkestingets klimamål gjennom bruk av kjent teknologi og med en akseptabel økonomisk risiko. Ved 
å stille krav til maksimalt utslipp av 7 000 tonn CO2 ekvivalenter vil man kunne få tilbud om ulike 
løsninger som konkurrerer mot hverandre. Kravet bør ikke tre i kraft før i 2020 for å sikre lengst 
mulig bygge/ombyggingstid og teknologiutvikling og må derfor ses i sammenheng med åpningen for 
bruk av overgangsfartøy. Tiltak som gjøres på kai kan bidra til å nå målet om utslippsreduksjon. 
 
Fylkesrådmannen anbefaler at ferjer som skal gå i normal drift tilfredsstiller IMO Tier 2 krav til lokale 
utslipp. Reservemateriell bør ikke inngå i kravet om maksimalt 7000 tonn CO2 ekvivalenter pr år for å 
senke kostnadene, men det bør forutsettes at fartøyene kan betjenes med en 
biodrivstoffinnblanding på 30 %.  



Infrastruktur 
 

Tiltak på kai 

Dagens fergekai på Valset har et kapasitetstak på maksimalt 50 PBE. Dersom sambandet skal 

betjenes av større materiell må ferjekaien oppgraderes. 

På Flakk – Rørvik er det behov for en ekstra kai på Rørviksiden for å ivareta sikkerheten og 

påliteligheten til sambandet. Trafikken og frekvensen i sambandet er såpass stor at en skade på 

dagens kai på Rørvik vil få store konsekvenser. I dag benytter i tillegg sambandet en plass i 

Trondheim som liggekai for 3. ferja, som transporteres frem og tilbake mellom Flakk og Trondheim 

daglig. Ved etableringen av en ny kai på Rørvik vil transporten til Trondheim og behovet for liggekai 

der falle bort. Dette vil medføre en estimert årlig kostnadsreduksjon på ca. 5 mill. kr. En mindre 

ombygging av kaiene på Flakk og Rørvik vil gjøre at kaiene kan brukes som reservekai for Brekstad – 

Valset. 

Som infrastruktureier kan fylkeskommunen gjøre tiltak på kai som styrker sambandet på forskjellige 

områder.  

Automatisk fortøyning: 

Automatisk fortøyning er en teknologi som medfører at en ferje blir holdt til kai med f.eks. 

vakuumkraft i stedet for motorkraft. Dette er en kjent, men ennå ikke utbredt teknologi. Dette er 

estimert å kunne senke ferjens energiforbruk med 10-20 %. Ferjesambandet Lavik-Oppedal har tatt i 

bruk denne teknologien. Automatisk fortøyning styrker også kaiens kapasitet slik at man kan legge en 

større ferje til ved en mindre kai.  

Nødvendige kapasitetstiltak: 

 

Annen infrastruktur: 

Annen infrastruktur som er nødvendig for å betjene ferjene, f.eks. infrastruktur for fylling av drivstoff 

eller lading av ferje, prises inn i anbudet. STFK forutsetter at fylkeskommunen overtar infrastrukturen 

vederlagsfritt ved anbudets slutt.  

Tiltak: Estimert kostnad: 

Mulig ny/fleksibel ferjelem på Flakk  

2. kai samt mulig ny/fleksibel ferjelem på Rørvik  

Evt. kapasitetsutvidelse på Brekstad  

Evt. kapasitetsutvidelse på Valset  

Automatisk fortøyning på alle fire kaianlegg  



Andre krav 
 

Beredskap 

Dagens situasjon stiller krav til beredskap på ferjene. Beredskapen på Brekstad-Valset gir en høy 

kostnad i forhold til utnyttelsen. Alternativt kunne dette vært løst med å erstatte beredskapen på 

Brekstad – Valset med døgnkontinuerlig drift på Flakk – Rørvik.. Dette er et noe mer kostbart tiltak, 

men det vil medføre en stor merverdi for alle innbyggerne og besøkende til Fosen. For reisende som 

har behov for beredskapsferge på Brekstad – Valset vil oppstartstiden i de fleste tilfeller være såpass 

lang at gevinsten ved beredskapen vil være minimal i forhold til muligheten av å kunne benytte et 

døgnkontinuerlig tilbud mellom Rørvik og Trondheim. 

Billettsystem: 

Fylkesrådmannen mener videre at må forutsettes like takster og felles billettsystem på sambandene 

fra anbudsoppstart. Den eneste muligheten for dette antas å vil være Autopass ferje, som allerede er 

etablert på Flakk-Rørvik. Dette vil medføre en investeringskostnad på Brekstad-Valset, men samtidig 

også en situasjon der kundene tilbys en rabattavtale og ett felles forskudd for begge samband. 
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Dette notatet tar for seg bakgrunnsinformasjon i mandatet for ferjeanbud 2019. Det er organisert 
i henhold til høringsdokumentet fra Søt-Trøndelag fylkeskommune (STFK). 

Eierskap

Eierskap er en komplisert diskusjon og en uttdype3nde diskusjon vedrørende dette er derfor 
vanskelig. 

Antall ferger og kapasitet

STFK har diskutert tre alternative løsninger:

1. Fortsette som før (5 ferjer med 410/290 PBE totalt pr. time)
2. To-ferjeløsninger (4+1 ferjer med 340/290 PBE totalt pr. time)
3. Større ferger (3+1 ferjer med 320/320 PBE totalt pr. time)

Å fortsette med en ferje med kapasitet på 50 PBE etter 2019 fremstår som urealistisk basert både 
på dagens og fremtidig transportbehov. Kapasiteten på Brekstad-Valset må styrkes.

Alternativ 2 medfører en kapasitetsøkning basert på at Brekstad-Valset blir et tofergesamband, 
men salternativ 3 styrker sambandet med en større ferje.

Begge alternativene forutsetter reserveferje tilpasset Flakk-Rørvik, men med noe mindre 
kapasitet enn hovedferjene. Mulighet for å benytte denne reserveferjen på Brekstad-Valset er 
knyttet til behovet for utbedring av Valset. Valset vil ikke kunne håndtere en ferje større enn 50 
PBE. Basert blant annet på uttalelsen fra Statens vegvesen om standarden til Valset ferjekai, bør 
det utredes om det er behov for å utbedre Valset uansett ferjestørrelse. STFK legger til grunn at 
det uansett skal bygges ny ferjekai på Rørvik slik at det blir to ferjekaier både på Flakk og 
Rørvik for å ivareta sikkerhet og pålitelighet. Brekstad og Valset vil ha kun en ferjekai og det vil 
derfor være meget viktig at disse har god standard sett på bakgrunn av sikkerhet og pålitelighet.

I forhold til tekniske problem vil det også være en fordel å ha to ferjer i kontinuerlig drift. Ved 
kanselleringer på enferjesamband vil en være avhengig av blant annet å forflytte mannskap til 
reserveferje og deretter ferja tilbake til sambandet før en igjen kan drifte samband. Det vil også 
være usikkerhet ved om det samme mannskapet kan drifte reserveferja.

STFK skriver: «Den midlertidige driften med to små ferjer har vist det fordelaktige med større 
ferjer i de krevende sjøforholdene på sambandet.» Tidligere erfaring med MF Ørland har vært 
gode og erfaringene med mindre ferjer tilsvarende dårlig i forhold til vær og vind. Om en oppnår 
større regularitet ved enda større ferjer enn MF Ørland er usikkert. 

I sitt notat har STFK veldig kort omtalt forskjell i potensial for trafikkutvikling mellom 
sambandene: «Nye veiprosjekter på Fosenvegene vil kunne øke attraktiviteten til Flakk – Rørvik, 
da også for trafikk fra Ørlandet til Orkanger og omegn.» Videre er det i forhold til Brekstad-
Valset beskrevet: «I den neste 10 års perioden forventes det økt anleggstrafikk i starten av 



perioden på Brekstad-Valset, grunnet byggeaktiviteten knyttet til den nasjonale kampflybasen på 
Ørlandet, og økt pendlertrafikk utover i perioden som et resultat av etableringen av 
kampflybasen.»

I forhold til fremtidig trafikkutvikling Brekstad-Valset vil følgende faktorer i tillegg være av 
betydning for trafikkvekst på sambandet:

 Vekst arbeidsplasser (kampflybase)
 Vekst omsetning varehandel Brekstad(+11% 2013-2014)
 Vekst innbyggere (20-35%)
 Ny havn Orkanger
 Ny godsterminal Torgård

I tillegg kan utbedring av veger og dermed lavere transportkostnader på veger benyttet i 
forbindelse med Brekstad-Valset føre til økt trafikk på ferjestrekningen:

 Utbedring E39 og E6sørover 
 Utbedringer E6 Klett-Trondheim
 Utbedringer Fv 710 Lensvik-Orkanger

Basert på trafikkutvikling de siste ti årene og potensial for trafikkutvikling de neste ti årene er 
figur vist under naturlig å legge til grunn for fremtidig trafikkvekst.

Figur: Trafikkutvikling over Brekstad de siste og de neste 10 årene

I dokumentet fra STFK er kapasitet ved toferjeløsning beskrevet å være 100PBE i makstime og 
50 PBE i utenom. Kapasitetsbehovet ved enferjeløsning er ikke fastlagt sikkert, men antydes 
mellom 70 og 90 PBE. Videre antydes mulighet for at dette kan utvides. Hva som faktisk legges 
til grunn i dette alternativet er derfor noe usikkert. 

Alder og funksjon

STFK diskuterer om en bør stille detaljerte krav til ferjene eller om en bør stille funksjonskrav. 
Det konkluderes med at de anbefaler funksjonskrav. 

Erfaring med anbud på buss og hurtigbåt er at dersom det stilles strenge funksjonskrav medfører 
dette behov for nytt materiell. Dette er vanskelig å diskutere uten å vite hvilke funksjonskrav en 
stiller. 



Ørland kommune har i tidligere vedtak hatt fokus på funksjonskrav vedørende tilpassing av 
ferjene til værforholdene. 

Klima

Vedrørende klima har ferjedriften Brekstad-Valset i 2013 et langt lavere utslipp enn Flakk-
Rørvik. Tar en hensyn til kortere seilingsdistanse, lavere effektbehov og bedre potensial for 
ladning, kan det tyde på at Brekstad-Valset har et større potensial for klimavennlig løsning enn 
Flakk-Rørvik. 

I 2013 var utslippene for ferjetrafikken på Flakk-Rørvik det dobbelte av Brekstad-Valset for 
hver personbilenhet. 

En større prioritering av Brekstad-Valset kan derfor være et virkemiddel for å oppnå klimakrav.

Infrastruktur med tiltak på kai

Spesielt på Valset har det i forbindelse med drift av ferje fra 2015-2016 og ferjeanbud 2017-
2018 vært et fokus på begrensninger på kaianlegg. Det vises her til brev fra Statens vegvesen 
som var en del av anbudsdokumentene på ferjeanbud 2017-2018. Det kan synes som om Valset 
driftes på grensen til det forsvarlige med ferjer på 50 PBE. Ferjeleiet er også utsatt for vær og 
vind. Av driftsmessige hensyn og for å unngå kanselleringer bør en vurdere om Valset ferjeleie 
uansett anbud bør oppgraderes.

Brekstad ferjeleie er dimensjonert for 50 PBE ferje. Dersom en legger til grunn mulighet for 
ferjer på opptil 90 PBE bør avsatt areal nesten dobles. STFK har tidligere ikke satt av penger til 
flytting av ferjeleie til utsiden av molo.

Beredskap

Beredskap er viktig for Ørland og Fosen sin tilknytting til Orkdal sykehus. Ørland kommune 
skrev i brev datert 13.5.2015 følgende til styret for St. Olavs Hospital: 

Det er 3 områder som er viktig for Ørland og Fosen knyttet til Akuttmottaket på Orkdal 
Sjukehus:
- Legevaktordningen
- Orkdal Sjukehus gir mange støttefunksjoner til Fosen DMS/fagmiljøet 
- Beredskapsferge

Dersom ikke Brekstad-Valset er beredskapsferje kan dette påvirke hele Ørland og Fosen sin 
tilknytting til Akuttmottaket på Orkdal Sjukehus.



Billettsystem

Det er en utfordring at Flakk-Rørvik og Brekstad-Valset har forskjellige billettsystem. Dette 
medfører at en må forhåndsbetalte på begge sambandene for å oppnå full rabatt. 

Det er flere autopassavtaler for bompenger i Trøndelag som alle har egen forhåndsbetaling for å 
oppnå full rabatt:

 Ferje Flakk-Rørvik
 Miljøpakken/E6/E39
 Fv 714 Lakseveien
 Krinsvatnet

En koordinering med autopass gir mulighet for en fremtidig en forenkling av disse avtalene. Full 
effekt oppnår en først dersom en koordinerer alle disse autopassavtalene.

Brekstad-Valset ligger i takstsone 6, mens Flakk-Rørvik ligger i takstsoner 8. STFK anbefaler 
lik takst, men dette bryter med nasjonale føringer for takstnivå. Dette vil også medføre at 
Brekstad-Valset vil får økt takst med cirka 13 kroner i tillegg til endring til autopass. Det 
mangler en argumentasjon for hvorfor Sør-Trøndelag skal operere med egne bestemmelser om 
takst på ferje.
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Statistikk ferje Flakk – Rørvik og Brekstad-Valset

Tema Beksrivelse Brekstad-Valset Flakk-Rørvik
Strekning Lengde 5700 m 7420 m

Takstsone 6 8
Normaltakst i henhold til 
taksregulativ bil/passasjer

90 kr (bil)
34 kr (Voksen)

102 kr (bil)
37 kr (Voksen

Normaltakst bil i henhold til 
regulativ autopass 

113 kr (2014) 128 kr (2014)
135 kr (2015)

Bompenger 68 kr 86 kr

Trafikk Trafikkmengde 2014 819 PBE/dag
464 kjt/dag

2700 PBE/dag
1780 kjt/dag

Trafikkøkning første halvår 
2014-2015

+ 3% (PBE) - 4% (PBE)

Trafikkøkning etter innføring 
bompenger (2011-2014)

+ 7 % PBE
- 2% Personbiler

- 1% Tungbiler 6-12 m
+25% Tungbiler >12 m

- 7%PBE
- 18% Personbiler

- 21% Tungbiler 6-12 m
+ 28% Tungbiler >12 m

Trafikkøkning siste 10 år 
(2004-2014) 
Ant kjt/PBE

+62%PBE
+ 53%Kjt

+ 11% PBE
- 8%Kjt

Kapasitetsutnyttelse 53% 30%
Tungbilandel 16% 10%

Klima Drivstofforbruk 2013 447 168 l diesel 447 187 l diesel
3 845 882 M3 gass

CO2 utslipp 2013 1,2 mill kg 8,3 mill kg

CO2 Utslipp 2013/PBE 4,0 kg CO2/PBE 8,3 kg CO2/PBE
Effektbehov ved kryssing 
(fra KARTLEGGING AV POTENSIALET FOR 
BATTERIDRIFT PÅ FERGER I NORGE)

1764 kW 4800 kW



Til:
Kopi:
Fra: Kjell W. Utvaag
Dato: 24. mars 2015

Mail fra Statens Vegvesen om valset Fergekai:
«Hei. 
Kaiene ble åpnet i 1977. Da med bilferja Kong Øystein (77-84) som var en liten ferje. Oppgitt til 20 pbe 
(personbilekvivalenter)

Det ble foretatt en stor ombygging ca 1995. Bilferja Hertug Skule (35 pbe) gikk i ruta fra 1989-2006. 

Det ble gjort en tilpasning av kaiene i 2006 da bf Ørland (50 pbe) ble satt inn. Det var ingen 
forsterkning, kaiene 
ble bare tilpasset bredere ferje ved at kort tilleggskai ble fjernet og det ble bygget plattformer på 
eksisterende ferjekaibruer for å få nok bredde for at ombordstigning ble trafikksikker. Men fordi tyngden 
på bf Ørland og bf Hertug Skule er omtrent lik og bf Ørland er lavere og antakelig har bedre 
manøvreringsegenskaper ved kai ble det tenkt at dette er ok.

Senere har det blitt byttet ferjekaibru og gjort en forholdsvis stor plastringsjobb under ferjekaibrua på 
Brekstad.
Og det har blitt utført forsterket fendring på kort tilleggskai på Valset ferjekai. Alt pga hard belastning.

Så kaikonstruksjonen er fra ca 1995 bygget for ferjestørrelse 35 pbe. Belastet og brukt i 20 år med noen 
svekkelser på grunn av påkjørsler og skader. Noen elementer i kaikonstruksjonen er fra 1977 og 
dimensjonert for enda mindre ferje.

I Statens vegvesens håndbok 141 som sannsynligvis var den de gikk ut fra i 1995 er det et krav om at 
lengden på tilleggskai skal være 2/3 av største ferjes lengde.
Eller 3/4 der det er spesielt værutsatt. Det stemmer bra med at lengden på Hertug Skule på 65 meter og 
at det er verre forhold på Valset enn på Brekstad.

Bilferja Kong Øystein: lengde=32meter; bredde=10 meter; dypgående=2,6 meter; størrelse =20 pbe.

Bilferja Hertug Skule: lengde=65 meter; bredde=11,5 meter; dypgående=3,1 meter; størrelse =35 pbe.

Bilferja Ørland: lengde=65 meter; bredde=13,7 meter; dypgående=3,15 meter; størrelse =50 pbe.

Konklusjon:
Anbefalt ferjestørrelse:
Maks ferjestørrelse er 50 pbe (ny moderne ferje)
Maks ferjestørrelse er 40 pbe (gammel type ferje) 

Med hilsen
Steinar Sigerseth»

Notat
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